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                Nr 3 /2018 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Sammanträde  
torsdag den 22 mars 2018 klockan 18:30- 20:30 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8 A  

Ledamöter Ersättare 

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. 

Parvin Araghi (S) 

Jimmy Lindgren (S) 

Gisela Norrman (S) 

Ola Gabrielson (MP) 

Fotios Stathis (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Henrik Virro (M) 

Erika Wing (M) 

Urban Rybrink (L) 

  
Tjänstgörande ersättare  

Björn Wredberg (M) 

Peter Backlund (L) 

 

 
 

Bo Hansson (S) 

Halahen Zaidane (S) 

Oskar Rosén (S) 

Linnea Risinger (MP) 

Åsa Sahlström (MP) 

Sonja Wallbom (V) 

Christina Peterson (C) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Gunilla Ekstrand Jeanette 

Holmqvist, Leif Kananen, Kersti Tagesson, Tove Bodin, Kristina  

Goldring, Veronika Starck, avdelningschefer    

 
Personalföreträdare 

 - 

Sekreterare 

Inga-Karin Mellberg 

Ordförande Vice ordförande 

Ulf Walther (S)  Gustav Johansson (M) 
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§ 1 
 
Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Ulf Walther och vice ordföranden Gustav Johansson 

utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 

justering sker tisdag 27 mars 2018. 
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§ 2 
 
Fastställande av dagordning 

Den utsända dagordningen fastställdes med tillägg av ärendena  

§ 18.1 Nämndens frågor och § 18.2 Stadsdelsdirektörens information. 

  



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
                       2018-03-22 

Sida 4 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 3 
 
Utegym i Enskede- svar på medborgarförslag 

 

Stadsdelsnämndens beslut 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 
 
 
Ärendet 
Nämnden har mottagit ett medborgarförslag om att uppföra ett utegym 

i Enskede, förslagsvis i anslutning till Enskede IP. Förvaltningen ser 

behovet av ytterligare ett utegym i Enskede och utreder vidare 

placering samt om kostnaden för ett utegym kan rymmas inom 

budgeten för 2018-2019. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018. 

Dnr 1.2.4.-093/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4 
 
Allmän belysning i Stamparken - svar på medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 

 

 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden har mottagit ett medborgarförslag om att sätta upp 

mer allmän belysning i parkleken Stamparken i Östberga.  

Förslagsställaren upplever parkleken som otrygg och dåligt upplyst. 

Förvaltningen ställer sig positiv till medborgarförslaget. Arbete med 

att förbättra belysningen i Stamparken pågår och planeras att slutföras 

under 2018. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018 

Dnr 1.2.4.-761/2017. 

 
 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
                       2018-03-22 

Sida 6 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

  

§ 5 
 
Parkytorna Häradsdomaren och Spenaten i Gamla Enskede 
– svar på medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget 

  

 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden har mottagit ett medborgarförslag om att bevara 

och utveckla parkytorna vid fastigheterna Häradsdomaren och 

Spenaten i Gamla Enskede istället för att exploatera med bostäder. 

Förslagsställaren föreslår att en mindre lekplats, ett utegym samt en 

hundrastgård uppförs och att den asfalterade gångvägen som löper 

genom parken bör förlängas till och med Handelsvägen och att 

parkbänkar placeras ut. Förvaltningen ser vissa svårigheter med 

förslaget utifrån det exploateringsprojekt som pågår på platsen. 

Förvaltningen utreder tillsammans med exploateringskontoret 

möjligheterna att förstärka närliggande parker och grönområden i takt 

med att Häradsdomaren och Spenaten byggs ut, bland annat med 

lekplats, hundrastgård samt ytor för spontan vistelse. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018. 

Dnr 1.2.4.– 801/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.  
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§ 6 
 
Återremitterat ärende 
Uppföljning av – Enskededalens servicehus och 
Skogsgläntans gruppboende 

Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten 

 

Ärendet 
Verksamhetsuppföljningar har gjorts 2017-08-30 av Enskededalens 

servicehus och av Skogsgläntans gruppboende.  Det är första gången 

enheterna följs upp i egen regi utifrån stadens uppföljningsmall 

Enskededalens servicehus återgick i stadsdelsförvaltningens egen regi 

2016-10-01, efter att ha drivits på entreprenad i sju år.  

Skogsgläntans vård och omsorgsboende ligger organisatoriskt under 

Enskededalens servicehus. Verksamheterna återgick till 

stadsdelsförvaltningens egen regi 2016-10-01, efter att ha drivits på 

entreprenad i sju år. Skogsgläntans vård och omsorgsboende består av 

två mindre enheter, Smultronhemmet och Grangården.  Ärendet 

återremitterades vid stadsdelsnämndens möte den 1 februari 2018 för 

att kompletteras med jämförelser från tidigare år. Förvaltningen 

föreslår att nämnden godkänner rapport om uppföljning 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018. 

Dnr 1.2.1.– 725/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Urban Rybrink (L) 

”Ärendet återremitterades med hänvisning till att jämförelse med 

föregående perioder inte fanns med. De jämförelsetal som finns med i 

det nu föreliggande ärendet är inte i paritet med vad vi i återremissen 

efterfrågade.  

 

Dock kan vi, på de få siffror som ändå finns med, se en negativ 

tendens. Under 2016, när verksamheten drevs på privat entreprenad, 

var brukarnöjdheten 77 %. Ett år efter att majoriteten 

återkommunaliserat verksamheten är samma brukarnöjdhet nere på  
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70 %. Även om underlaget inte ger möjlighet att dra några längre 

slutsatser, kan vi se att majoritetens politik inte leder till några direkta 

kvalitetshöjningar.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 7 
 
Månadsrapport februari 2018 

Stadsdelsnämndens beslut 

 

Nämnden godkänner föreliggande rapport. 

 

 

 

Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i 

balans efter resultatöverföringar. Före resultatöverföringar 

prognostiseras ett underskott om 6,5 mnkr.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 6 mars 2018. 

Dnr 1.2.1.– 166/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
 
Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M) ledamoten Urban 

Rybrink (L) 

”Under hela 2017 påtalade vi för majoriteten vikten av god 

hushållning med resurser. Ändå slutade året med ett underskott. Nu 

ser vi samma tendenser igen. 

 

Politiker måste ta ansvar för att de inte agerar med egna pengar utan 

med medborgarnas. Den röd-grön-rosa har alla förutsättningar att ha 

en budget i balans. De har ökat sitt budgetutrymme genom att beskatta 

medborgarna hårdare och de har en stark högkonjunktur att luta sig 

emot. Ändå ser de återigen ut att gå med ett underskott. Denna gång 

pekar prognosen på 6,5 miljoner. Vi vill se åtgärder för att snarast 

komma till rätta med underskotten.”  
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§ 8 
 
Kvalitetsgarantier 

Stadsdelsnämndens beslut 
1.  Stadsdelsnämnden godkänner enheternas Kvalitetsgarantier 

2018. 

2. Förvaltningen får i uppdrag att se över fortsatt arbete och 

utveckling av Kvalitetsgarantierna 

 

 
Ärendet 
Kvalitetsgarantierna beskriver enheternas mål riktat till brukarna och 

tar sin utgångspunkt i enheternas verksamhetsplaner. De politiska 

målen, nämndens mål och tilldelade resurser är styrande för 

enheternas verksamhetsplaner. Kvalitetsgarantierna finns att läsa i en 

pärm vid nämndsammanträdet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 februari 2018 

 Dnr 1.2.1.-822/2017 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9 
 
Inrättande av ny förskola på Årstafältet etapp 3, kvarter A 
(Fortis Fastigheter AB) 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 

att utreda en ny integrerad förskola inom Årstafältet etapp 3, kv. A 

 
 

Ärendet 
I takt med att Årstafältet byggs ut behöver planering ske för att bygga 

nya förskolor. Inom Etapp 3 på Årstafältet planeras för cirka 400 nya 

lägenheter, en F-9 grundskola, en idrottshall, två förskolor, ett LSS-

boende samt lokaler för centrumändamål. En av de två förskolorna 

som planeras kommer att ligga integrerat i bottenvåningen på att 

flerbostadshus med utomhusmiljöer på innergården. Förvaltningen 

föreslår att förutsättningarna för den föreslagna integrerade förskolan 

utreds vidare.  

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 6 mars 2018 

Dnr 2.6.-035/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10 
 
Uppföljning inom Omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning – Svedmyrabadet, Svedmyra bad och 
relax AB 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten 

 

2. Entreprenadavtalet förlängs med ytterligare två (2) år från och 

med 2018-10-01-2020-09-30 

 

3. Nämnden anför därutöver följande i fråga om långsiktiga 

behov för badet: 

”Vi är väldigt nöjda med verksamheten som Svedmyrabadet bedriver. 

Badet är uppskattat av brukarna och drivs av en bra entreprenör. 

Det ligger inte inom en stadsdels naturliga kompetensområde att driva 

badanläggningar. Idrottsförvaltningen vore mer lämpad att ta över 

driften av verksamheten. I vart fall behövs en långsiktig 

investeringsplan för verksamheten tas fram, vari större underhålls- 

och renoveringsbehov framgår. En sådan plan, vari expertis med 

fackkunskap har hörts, bör tas fram till stadsdelsnämndens 

sammanträde under hösten, förslagsvis T2. Rimligen bör 

idrottsförvaltningen, som är den enda förvaltning i Stockholm med 

sådan kompetens, bistå stadsdelen med detta.” 

 

 

Ärendet 
Uppföljning av avtal och anbud för Svedmyrabadet genomfördes 

under december 2017. Verksamheten drivs på entreprenad av 

Svedmyra bad och relax AB sedan 2013-10-01. Förlängning av avtalet 

har genomförts från och med 2016-10-01 till och med 2018-09-30.. 

Förvaltningen bedömer att Svedmyra bad och relax AB bedriver en 

mycket bra verksamhet.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 20 februari 2018. 

Dnr 1.2.1.-115/2018 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag mot varandra och fann att 

nämnden beslutat enligt förslag från (S), (MP, (V). 
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Yrkanden 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Urban 

Rybrink (L) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing tjänstgörande ersättaren Björn Wredberg alla (M), 

ledamoten Urban Rybrink, tjänstgörande ersättaren Peter Backlund 

båda (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för förvaltningens 

förslag. 
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§ 11 
 
Uppföljning av äldreomsorgens Kostenhet (Intraprenad) 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten. 

 

Ärendet 
 Kostenheten drivs på intraprenad sedan 2012-11-01.   

Uppföljning av avtal och anbud för äldreomsorgens kostenhet 

genomfördes under december 2017. Förvaltningen bedömer att 

Kostenheten är en bra verksamhet där det skett en stor utveckling.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 20 februari 2018 

Dnr 1.2.1.-119/2018 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12 
 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL och 
LSS för kvartal 4 år 2017 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Stadsdelsnämnden lägger förvaltningens redovisning av 

rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för 

kvartal 4 2017 till handlingarna. 

  

 

 
Ärendet 
Kommunerna ska varje kvartal till Inspektionen för vård och omsorg 

(IVO) redovisa gynnande beslut enligt socialtjänstlagen (SoL) och 

lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) som inte 

verkställts inom tre månader. 

Från det tredje kvartalet 2017 har förvaltningen rapporterat 

sammanlagt 41 ej verkställda beslut till IVO, 24 från äldreomsorgen 

och sammanlagt 17 från funktionshinderomsorgen inklusive 

socialpsykiatrin. Från individ- och familjeomsorgen rapporteras inga 

ej verkställda beslut under perioden. 

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 februari 2018. 

Dnr 1.2.1.-048/2018 

 

  
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13 
 
Avtal gällande konsumentvägledning, Råd och Rön vård- 
och omsorgsboende 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som uppföljning av 

avtalet.  

2. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att undersöka hur 

konsumentrådgivningen kan bli till nytta för fler invånare   

 
 
 
Ärendet 
Avtalsuppföljningen visar inga avvikelser. Förvaltningen uppfattar 

tillgängligheten som god och brukarundersökningen som Råd och Rön 

gör visar mycket goda resultat. Från 2014 har antalet personer som 

kontaktar konsumentvägledning minskat med cirka 50 % från 1079 

till 524 kontakttillfällen. En orsak till det kan vara att 

Konsumentverket i mars 2015 startade sin rådgivningstjänst ”Hallå 

Konsument”. Uppföljningen av avtal för konsumentvägledning som 

utförs av Råd och Rön genomfördes under januari och februari 2018. 

Upphandlingen skedde år 2015 och avtalet kan som längst förlängas 

till år 2020. Förvaltningens föreslår att nämnden godkänner 

tjänsteutlåtandet som uppföljning av avtalet och att förvaltningen ges 

uppdraget att undersöka hur konsumentrådgivningen kan bli till nytta 

för fler invånare. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018 

Dnr 1.2.1.-095/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14 
 
Kvalitets- och ekonomiuppföljning inom Individ- och 
familjeomsorg barn och unga 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

redogörelse över kvalitets- och ekonomiuppföljningen inom Individ- 

och familjeomsorgen barn och unga. 

 

 

Ärendet 
Utifrån Individ- och familjeomsorgen barn och ungas kraftigt 

minskade underskott önskar nämnden en redogörelse av avdelningens 

arbete. Avdelningens framgångsfaktorer avseende ekonomi och 

kvalitet har sin grund i personalstabilitet som möjliggör grundliga 

utredningar och uppföljningar av insatser. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 25 februari 2018 

Dnr 1.2.1.-096/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15 
 
Strategi för kommunikation med invånarna i Enskede-
Årsta-Vantör 

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

förslag till strategi för kommunikation med invånarna i Enskede-

Årsta-Vantör 

 

 

Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fokus på att 

förverkliga visionen om ett Stockholm för alla. I stadsdelsområdet  

ska byggas cirka 25 000 bostäder till 2030. Förvaltningens 

verksamheter utökas för att möta de nya invånarnas behov av 

kommunal service. För att skapa förståelse för dessa förändringar ska 

förvaltningen kommunicera med invånarna. All kommunikation ska 

bidra till att förverkliga stadens inriktningsmål och visionen om ett 

Stockholm för alla. Utifrån strategin kommer förvaltningen att under 

våren 2018 ta fram en handlingsplan för kommunikation. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 25 februari 2018 

Dnr 1.2.1.-136/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16 
 
Riktlinjer för hantering av fordon för kommunkoncernen 
Stockholms stad samt tillägg till delegationsordningen om 
att teckna leasingavtal för fordon 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden antar reviderade riktlinjer för hantering av 

fordon i tjänsten. 

 

2. Stadsdelsnämnden delegerar rätten att teckna leasingavtal till 

enhetschefen vid avdelningen för lokal- och stadsmiljö 

stadsdelsdirektören och avdelningschefen för egen regi, i nämnd 

ordning. 

 

 

Ärendet 
 Med hänvisning till ändrade riktlinjer för hantering av fordon för 

kommunkoncernen Stockholms stad bör stadsdelsnämnden i 

delegationsordningen klargöra vilka personer som har rätt att teckna 

leasingavtal för hyrbilar.  Förvaltningen föreslår att nämndens 

delegationsordning revideras på så sätt att beslut om leasingavtal för 

tjänstefordon enbart får tecknas av enhetschefen vid avdelning 

utveckling, lokaler och stadsmiljö, som också är förvaltningens 

fordonsansvarige, stadsdelsdirektören samt avdelningschefen för egen 

regi. Förvaltningen föreslår också att Riktlinjer för hantering av 

fordon för kommunkoncernen Stockholms stad antas.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 28 februari 2018. 

Dnr 1.1.-109/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 17 

Anmälningsärenden 

A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser, m.m. 

B. Tjänstemannabeslut, se pärm 

C. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde, 2018-03-19 

D. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor, 2018-03-16 

E. Protokoll från förvaltningsgruppen, 2018-03-13 

F. Patientsäkerhetsberättelse 2017 Egen Regi, Enskede-Årsta-

Vantörs stadsdelsförvaltning Dnr 1.2.1.– 138/2018,   

G. Granskning av järnvägsplanehandling för utbyggnad av 

tunnelbanan till Nacka och Söderort Dnr 1.5.1.– 073/2018,    

H. Patientsäkerhetsberättelse för Gullmarsplans 

Ungdomsmottagning Dnr 1.2.1.– 158/2018 

  

 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden lägger anmälningsärendena till handlingarna 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
                       2018-03-22 

Sida 21 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

 

 
§ 18 
 
Tillsyn av tobak och folköl under 2017 samt tillsynsplan för 
2018 

 

Stadsdelsnämndens beslut 

 

Nämnden godkänner redovisning av tillsyn av tobak och folköl under 

2017 samt tillsynsplan för 2018 

 
 
Ärendet 
Samtliga försäljningsställen har fått minst ett tillsynsbesök under 

2017. Enligt tillsynsplanen för 2017 var målet att samtliga butiker 

skulle få ett tillsynsbesök under året, vilket därmed har uppfyllts.  

Förvaltningen har genomfört 98 tillsynsbesök och 81 kontrollköp 

under 2017. Ett tillsynsärende med beslut om vite har fattats under 

året. I 24 butiker sålde personalen tobak utan att förvissa sig om att 

den som köpte tobaken hade fyllt 18 år. Tillsyn har utförts 

tillsammans med polisen i 8 butiker under 2017. Målsättningen för 

2018 är att genomföra både tillsyn och kontrollköp hos samtliga 

butiker inom stadsdelsområdet.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 januari 2018 

Dnr 1.3.1.-103/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

  



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
                       2018-03-22 

Sida 22 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 18.1 

 

Nämndens frågor 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Följande skrivelse överlämnades till förvaltningen för beredning 

Granskning av järnvägsplanehandling för utbyggnad av 
tunnelbanan till Nacka 
Ulf Walther m.fl. (S), Fotios Stathis m.fl. (MP), Lars Sterneby (V) 

   
Utred noggrant risker och olägenheter till följd av 

tunnelbaneutbyggnaden 
 

”Tunnelbaneutbyggnaden kommer strax att påbörjas.  

 

Det har i vår stadsdel framkommit synpunkter på bl.a. placering av 

ventilationstorn, buller och säkerhetsfrågor. Inte minst i Enskede, längs 

Enskedevägen, är de boende oroliga över buller och säkerhetsaspekten.  

 

Vi har förstått att kommunen ska såväl yttra sig till landstinget i relevanta 

frågor, som att själv, på sikt, fatta beslut om bygglov eller 

tillståndsansökningar. Men det är svårt att överblicka i vilket skede detta 

görs och vilken instans som fattar vilket beslut. Stadsdelen fattar i vart fall 

inga beslut. Otydligheten försvårar den demokratiska processen på det 

lokala planet. 

 

I fråga om Enskedevägen har vi förstått att det kan finnas olika alternativ 

till arbetstunnel och byggtrafik. Vi anser det angeläget att landstinget och 

stadshuset har en bra kommunikation med de boende i området. I 

kommande myndighetsbeslut bör det av redogörelsen för beredningen 

framgå hur de boendes synpunkter har omhändertagits eller beaktats.  

 

Bland annat förstår vi oron över att lastbilstrafik kommer att ske under 

veckans alla dagar och på natten, samt att trafiken passerar förbi 

Sockenplanerondellen och förbi S:t Eriks katolska skola. Området 

används dagtid av skolbarn till och från skolan kring kl. 8 och kring kl. 

15. Det borde övervägas att exempelvis i stället använda Enskedevägens 
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norra körbana till lastbilstrafik mellan Palmfeltsvägen och Lindevägen. 

Dessutom borde man avstå från lastbilstrafik nattetid och endast tillåta 

detta av synnerliga skäl efter 21.00 och före 06.00 dagtid. 

 

Denna skrivelse bör vidarebefordras till relevanta förvaltningar inom 

kommunen och landstinget. Återrapportering kan ske genom att vidtagen 

åtgärd anmäls till stadsdelsnämnden.”  

 

 

Utred varför barngruppernas storlek ökat och 
personaltätheten minskat i förskolan 
Ledamoten Urban Rybrink (L) 

 
”Under mandatperioden har de ekonomiska tillskotten för förskolorna 

varit små, och 2017 hade det enligt Södermalms stadsdelsförvaltning 

behövts en ökning av schablonen med 2 % bara för att täcka pris- och 

löneökningar. Istället tillförde majoriteten endast 1,5 % till schablonen 

per barn. Vi ser nu att barngruppernas storlek ökat och personaltätheten 

minskat även här i Enskede-Årsta-Vantör. Den utveckling vi ser nu har vi 

tidigare tydligt varnat för i våra tidigare alternativa verksamhetsplaner.  

 

Majoriteten i stadshuset har under mandatperioden genomfört beslutet att 

ge föräldralediga en rättighet att ha det äldre syskonet på förskolan på 

heltid, trots stora protester från flera stadsdelar, lärare som fackförbund. 

När utbildningsförvaltningen utredde möjligheten att även barn till 

föräldralediga ska omfattas av rätt till heltid framgick ett tydligt mönster. 

Samtliga svarande uppgav att ”förslaget skulle innebära negativa 

konsekvenser på de organisatoriska förutsättningarna, i form av krav på 

högre personalresurser, ökade kostnader och större barngrupper under en 

period av dagen”. Utbildningsförvaltningen gjorde en beräkning som 

visade att varje förskoleavdelning i snitt skulle utökas med ett heltidsbarn 

om förslaget genomförs. Trots detta var reformen helt ofinansierad och 

inga extra medel tillfördes förskolorna. 

 

Vi varnade redan då besluten om heltid för barn till föräldralediga togs i 

vårt förslag till VP, liksom budgetarna med för låga schablonökningar 

antogs, för att barngrupperna skulle öka och att grupperna också skulle 

vara större fler timmar varje dag och fler dagar i veckan. Nu ser vi att 

barngrupperna i Enskede-Årsta-Vantör ökat och personaltätheten minskat 

sedan valet. Rapporter inkommer från förskolor där både förskolelärare 

och föräldrar larmar om att heltidsreformen, som beslutades i slutet av 
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2016, har inneburit en ännu högre arbetsbelastning för personalen, men 

också att det pedagogiska uppdraget mot förskolebarnen har försvårats 

betydligt. Dessutom har det varit tydligt i vår stadsdel under en följd av år 

att förskolan har fått vara med och betala underskott för avdelningen Barn 

och Unga inom Individ och familj.  

 

Att öka arbetsbördan för våra förskolor utan att tillsätta resurser är 

oansvarsfull politik. Att låta situationen fortgå utan att utreda den är ännu 

mer oansvarsfullt. 

 

Med anledning av det ovan anförda skulle vi vilja ha svar på följande 

frågor: 

- Varför har barngruppernas storlek ökat och personaltätheten 

minskat? 

- Finns det budgetförutsättningar för att motverka utvecklingen med 

större barngrupper och mindre personaltäthet? 

- Hur har reformen om rätt till heltid för barn till föräldralediga på 

förskolan för barn till föräldralediga påverkat barngruppernas 

storlek i Enskede-Årsta-Vantör? 

- Hur har reformen om rätt till heltid för barn till föräldralediga 

påverkat förskolornas möjlighet att planera verksamheten i 

Enskede-Årsta-Vantör?”   

  
Ekonomisk uppföljning av verksamheter inom egen regi 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Urban Rybrink 

(L) ersättarna Christina Peterson (C)ey, Claes Karlsson (KD) ey 

” 

”Det har kommit till vår kännedom att flertalet verksamheter inom 

avdelning för egen regi går med budgetmässiga underskott. Detta är 

såklart problematiskt ur ett ekonomiskt perspektiv eftersom 

verksamheternas underskott påverkar stadsdelens ekonomi negativt. Det 

är också problematiskt om det finns verksamheter som vunnit 

upphandlingar genom egen regi-anbud och som sedan inte uppfyller 

ekonomin i det vinnande budet. Detta skulle i förlängningen kunna ses 

som ett konkurrensproblem med större implikationer. Det är därför viktigt 

att vi som beslutande politiker får full insyn i hur respektive resultatenhet 

och verksamhet ligger till ekonomiskt. 
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Vi önskar därför en redogörelse över:  

 

 Det ekonomiska läget i samtliga verksamheter inom egen regi, 

med jämförelsetal från föregående år. 

 Hur länge verksamheten varit i egen regi. 

 Vilken eventuell utförare verksamheten hade innan den övergick i 

egen regi. 

 Om verksamheten varit föremål för upphandling i vilken den 

övergick i egen regi. 

 

 

Formen för redogörelsen överlämnar vi till förvaltningen men vi tänker 

oss en kortfattad balanslista över verksamheterna som täcker ovanstående 

punkter. Även frekvensen av rapportering överlämnar vi till förvaltningen 

men förhoppningen är en redogörelse åtminstone i samband med varje 

tertialrapport.  
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§ 18.2 

Stadsdelsdirektörens information 
 

Stadsdelsdirektör Lena Lundström Stoltz informerade: 

 

Årsrapport 2017 

Idag torsdag den 22 mars har stadsdelsnämndens ordförande Ulf Walther 

och stadsdelsdirektör Lena Lundström Stoltz träffat revisionskontoret om 

årsrapport för 2017.  

 

Den 13-14 mars genomfördes gemensamma strategidagar för samtliga 

avdelnings och enhetschefer, för bland genomgång av Nya 

kommunallagen och vägledning inför den nya dataskyddsförordningen 

som börjar gälla från och med maj 2018. 

Svar på tidigare frågor 
Fråga om Klotter  

Avdelningschef Kersti Tagesson svarade på fråga om förvaltningens 

kostnader för klottersanering under 2017. 

 

Fråga om Trygghetsfonden 

Stadsdelsdirektör Lena Lundström Stoltz informerade om tilldelning av 

medel från Trygghetsfonden enligt nedan: 

 Dalens allé – Belysning och avspärrning – Beviljas 1.0 mnkr 

 Hagsätra – effektbelysning och tunnlar - Beviljas 1.45 mnkr 

 Högdalen – Effektbelysning m.m. – Beviljas 1.0 mnkr 

 Rågsved – Effektbelysning m.m. – Beviljas 1.2 mnkr 

 Östberga Trappa Ädelstenen – Beviljas 1.4 mnkr 

 

Fråga om familjer som saknar bostad 

Avdelningschef Veronika Starck svarade 

Förvaltningen arbetar aktivt för att nå ut till familjer i riskzon för att 

behöva lämna sin bostad men kan bli ännu bättre på att nå ut till de 

familjerna.   De familjer som efter kontorstid uppsöker socialjouren 

hänvisas alltid dagen efter till berörd stadsdelsförvaltning för vidare 

handläggning. 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 19 
 
Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för del av 
Örby 4:1 kv Brandbottnen 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar till stadsbyggnadskontoret. 

 
 
 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag som 

möjliggör att ett nytt flerbostadshus byggs med cirka 75 lägenheter 

och lokaler för offentlig verksamhet i bottenvåningen. Huset kan 

byggas längs med Trollesundsvägen i nära anslutning till Bandhagens 

centrum. Platsen där det nya huset föreslås uppföras är i dag 

naturmark bebyggd med en elnätstation.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till att platsen exploateras men anser 

att det i det fortsatta plan- och utredningsarbetet avseende kulturmiljö, 

ekologi och rekreation bör tas stor hänsyn till den totala utbyggnadens 

påverkan.  Förvaltningen anser även att trygghetsfrågan är viktig och 

att den uppglasade fasaden in mot garaget bör ha en högre halt än 15 

procent. Förvaltningen uppskattar planförslagets höga ambitioner att 

främja hållbart resande med förslag till cykelparkering och 

föredömligt lågt parkeringstal. Förvaltningen är också positiv till att 

grönkompensationsmedel avsätts inom projektet men ser gärna att 

planering och utförande av upprustning av natur- och parkmark 

fortsättningsvis sker i nära samråd med förvaltningens 

stadsmiljöfunktion. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 mars 2018. 

Dnr 1.5.3.-123/2018 

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
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Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Urban 

Rybrink m.fl.(L) yrkade bifall till eget förslag till beslut.  

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, tjänstgörande ersättaren Björn Wredberg alla (M), ledamoten 

Urban Rybrink (L), tjänstgörande ersättaren Peter Backlund (L) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Att bifalla förvaltningens förslag till svar på remissen om kvarteret 

Brandbottnen  

Att därutöver anföra: 

Vi välkomnar förvaltningens betoning av att den nya föreslagna 

bebyggelsen bidrar till att öka tryggheten i området med den 

utformning som föreslås. Förorten förtjänar också bra arkitektur- den 

föreslagna byggnaden ska utformas med stor hänsyn till Bandhagens 

klassiska 50- tals arkitektur vilket är bra. Vi menar därutöver att 

husets utformning skulle ytterligare tryggas om man bygger utan 

loftgångar. Loftgångar upplevs otryggare men är förstås ett sätt att 

pressa kostnader därför att man slipper bygga trapphus. I ett läge nära 

T-banan förordar vi att man hittar en annan lösning istället för 

loftgångar vilket också är främmande för Bandhagen. Vi förordar 

dessutom att det platta taket ersätts med sadeltak, då också platta tak 

skulle vara ett främmande inslag i Bandhagen.” 

 

  

Ersättaryttranden 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut och reservation från (M),(L). 
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§ 20 
 
Tillsättande av en särskild utredcnign angående snöröjning 
inom Stockholms stad 

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

 

2. Nämnden avstyrker motionen 

 

 
Ärendet 
Per Ossmer och Martin Westmont (båda SD) har inkommit med en 

motion om att tillsätta en särskild utredning om snöröjningen inom 

Stockholms stad. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått 

motionen på remiss från kommunstyrelsen. Förvaltningen föreslår att 

motionen avstyrks med hänvisning till den utredning som 

genomfördes av trafikkontoret under våren 2017. Förvaltningen 

bedömer att trafikkontorets utredning ger svar på de frågor som 

motionen syftar till att svara på. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018. 

Dnr 1.5.1.-855/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 21 
 
Modernisering av sociala system – svar till 
kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen 

  

 

 

Ärendet 
Kommunstyrelsen, har översänt en remiss om modernisering av 

sociala system till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd för 

yttrande. Stadens sociala system har cirka 22 000 medarbetare som 

användare inom verksamheterna individ- och familjeomsorg, 

äldreomsorg samt omsorg om funktionshindrade. I 

kommunfullmäktiges budget 2016 för Stockholms stad beslutades att 

kommunstyrelsen skulle påbörja en modernisering av stadens sociala 

system. Under många år har medarbetare efterfrågat ett mer 

användarvänligt IT-system och förvaltningen ställer sig positiv till att 

kommunstyrelsen påbörjar en modernisering av sociala system och 

genomför en centralupphandling i detta syfte. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 januari 2018. 

Dnr 1.5.1.-789/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 22 
 
Strategi för en äldrevänlig stad – svar till kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen om Strategi för en äldrevänlig stad – Underlag 

för program 

 

2. Nämnden anför därutöver följande: 

”Det är viktigt med hälsopedagogiska aktiviteter och 

kulturaktiviteter. 

En äldrevänlig stad borde ha en målsättning om äldres 

tillgänglighet till hälsopedagogiska aktiviteter såsom exempelvis 

balans och muskelträning för att förhindra en död i förtid oavsett 

orsak. Även sjukdomar som diabetes och hjärtkärlsjukdomar kan 

förebyggas med hälsopedagogiska åtgärder. FYSS 2017 har 

dokumenterat hur man anpassar fysisk aktivitet utifrån äldres 

förutsättningar. En äldrevänlig stad borde också se över äldres 

möjligheter till kulturaktiviteter och tillgång till litteratur. Detta 

kan bidra till att främja social gemenskap och motverka ensamhet 

bland äldre både inom och utom äldreomsorgen. 

Ansvaret för utförandet av dessa verksamheter faller i huvudsak 

på oss i stadsdelen. Det är dock även viktigt att dessa synpunkter 

beaktas i äldreförvaltningens följande arbete med att konkretisera 

strategin”.  

 
 
Ärendet 
Äldreförvaltningen har tagit fram ett underlag för kommande arbete 

med en strategi för en äldrevänlig stad. Förvaltningen välkomnar att 

strategin omfattar tillgänglighet och delaktighet inom alla 

samhällsområden, och inte avgränsas till att bara gälla äldreomsorg. 

Samtidigt som programarbetet pågår ska kommunfullmäktige besluta 

om ett program för tillgänglighet och delaktighet för personer med 

funktionsnedsättning. Syftet med båda programmen är att skapa en 

stad för alla, varför förvaltningen tycker att de bör samordnas för ökad 

effekt för stadens invånare. 
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 12 februari 2018 

Dnr 1.5.1.-843/2017 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 
Yrkanden 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Urban Rybrink (L) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP) Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

 

Reservation  
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, tjänstgörande ersättaren Björn Wredberg alla (M), 

ledamoten Urban Rybrink, tjänstgörande ersättaren Peter Backlund 

båda (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för förvaltningens 

förslag. 

”Alla stockholmare ska kunna åldras med frihet, självbestämmande 

och värdighet. Äldre ska ha respekt för sin individualitet och sina 

livsval. Möjligheten att påverka sitt eget liv ska inte försämras bara 

för att man blir gammal. 

 

I budget för 2017 skrev majoriteten följande: ”De stora behoven 

ställer fortsatta krav på samplanering mellan stadsdelsnämnderna och 

krav på samordning av äldrenämnden. För att säkra långsiktighet och 

stabilitet i arbetet ska äldrenämnden under 2017 ta fram ett program 

för framtidens äldreomsorg.” 

 

Enligt äldreförvaltningens tjänsteutlåtande har ”detta utvecklats till att 

ta fram ett underlag till ett program för en ”Äldrevänlig stad”. Arbetet 

ska således gälla alla äldre, oavsett om de har äldreomsorg eller inte.” 

 

Begreppet ”program för framtidens äldreomsorg” leder tankarna till 

ett genomtänkt och sammanhållet program för stadens äldreomsorg, 

där förebyggande verksamhet, hemtjänst, boende, hemsjukvård och 

även samverkan med landstinget finns som naturliga och 

sammanhållande delar. Det ter sig inte sannolikt utifrån befintligt 
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underlag att detta kommer att vara fokus för strategin för en 

äldrevänlig stad. 

 

Att ta fram en strategi för en äldrevänlig stad står inte i konflikt med, 

men kan heller inte ersätta, ett program för framtidens äldreomsorg. 

Därför bör arbetet med ett sådant program återupptas. Att överge 

tanken på ett sådant program innebär att staden försitter en chans att 

skapa en mer sammanhållen omsorgskedja och långsiktigt planera för 

hur vi ska hantera en åldrande befolkning. 

 

I det kommande arbetet vill vi specifikt lyfta betydelsen av samverkan 

med landstinget, anhörig- och jämställdhetsperspektiv och arbetet mot 

åldersdiskriminering, inklusive möjligheten för äldre att kunna delta i 

arbetslivet. Vi vill betona vikten av att även äldre som inte nås av 

traditionella former av intressepolitisk påverkan kan göra sin röst hörd 

i det kommande arbetet. ” 
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§ 23 
 
Strategi för upphandling av larm och trygghetsskapande 
teknik till vård och omsorgsboenden -svar till 
kommunstyrelsen   

Stadsdelsnämndens beslut 
  

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Ärendet 
I budget för 2016 fick äldrenämnden i uppdrag att utreda och i 

samarbete med stadsdelsnämnder, Micasa och servicenämnden ta 

fram en strategi för upphandling av trygghetsskapande teknik i särskilt 

boende. Förvaltningen delar äldrenämndens bedömning att det vid en 

framtida upphandling av trygghetsskapande teknik är bra att bredda 

fokusområdet på mer trygghetsskapande teknik och inte enbart på 

larm. Förvaltningen delar inte äldrenämndens bedömning att 

stadsdelsnämnderna ska genomföra enskilda upphandlingar av detta 

utan anser att staden gemensamt bör upphandla dessa system. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018 

Dnr 1.5.1.-018/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 24 
 
Värna rätten till personlig assistans – svar till 
kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på skrivelse från (LK),(C) och (KD) om att värna rätten till 

personlig assistans. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart  

 
 
Ärendet 
I en skrivelse till kommunstyrelsen yrkar (L), (C) och (KD) bland 

annat att stadsledningskontoret ska redogöra för konsekvenser av 

ändrad rättspraxis för stockholmarnas personliga assistans. 

Kommunstyrelsen har skickat skrivelsen på remiss till Enskede-Årsta-

Vantörs stadsdelsnämnd. Nya regler ska börja gälla den 1 april. 

Förvaltningen anser utifrån de förändringar som föreslås genom de 

nya reglerna, inte att det är nödvändigt att beskriva konsekvenserna av 

förändrad rättspraxis, enligt de yrkanden som framförs i skrivelsen.  

Regeringen har tillsatt en LSS-utredning där alla insatser, bland annat 

personlig assistans, enligt LSS ses över. Uppdraget ska redovisas 

senast den 1 oktober i år. Innan dess ser förvaltningen ingen anledning 

att göra en lokal översyn.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 januari 2018. 

Dnr 1.5.1.-771/2017 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 
Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Urban 

Rybrink (L), yrkade bifall till eget förslag till beslut.   
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag.  

 
Reservation  
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing tjänstgörande ersättarna Björn Wredberg, alla (M), 

ledamoten Urban Rybrink (L) tjänstgörande ersättaren Peter Backlund 

båda (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 

förslaget; 

”Att besvara remissen enligt följande. 

 

Vi vidhåller att staden måste agera och stå upp för de stockholmare 

som drabbats av regeringens politik och Försäkringskassans ändrade 

praxis. De lagförslag som regeringen lagt mildrar den akuta 

situationen men utgör ingen varaktig förändring och avhjälper inte de 

problem som tillämpningen av LSS-reformen burit på under en längre 

tid. 

 

Snarast kännetecknas regeringens senaste kursändring av en vilja att 

vältra över ett större ansvar på kommunerna i strid med intentionerna 

bakom LSS-reformen. I synnerhet därför borde det vara av intresse för 

staden att dels skaffa sig en bild av konsekvenserna och dels agera 

gentemot regeringen. Staten genom den socialdemokratiska 

regeringen svär sig fri från ansvar – kommunerna får försöka göra vad 

de kan, och om kommunernas insatser inte till fullo motsvarar 

brukarnas behov så är det de sistnämnda som får bära bördan. 

 

Sedan skrivelsen lades har regeringens utredare, helt i enlighet med de 

direktiv som ansvarigt statsråd Åsa Regnér (S) gett, tagit fram förslag 

på att minska kostnaderna genom att avskaffa insatsen personlig 

assistans för barn under 12 år. Detta skulle riskera att kraftigt försämra 

möjligheterna för barn med funktionsnedsättning att delta i 

samhällslivet och utöva idrott och kultur, bland mycket annat. Detta 

belyser vikten av att noga följa vilka konsekvenser regeringens politik 

får för stockholmarna och värna alla stockholmares rätt till ett bra och 

värdigt liv.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C) Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut och reservation från (M),(L)  
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§ 25 
 
Säker förskola – förslag till riktlinjer för barnsäkerhet i 
Stockholms stads kommunala förskolor 

Stadsdelsnämndens beslut 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har översänt förslag till riktlinjer för barnsäkerhet i 

Stockholms stads kommunala förskolor på remiss till 

stadsdelsnämnden. Riktlinjerna innehåller generella krav som ska 

gälla för hela staden, uppdelat på ett antal områden som behöver 

uppmärksammas för att uppnå en god barnsäkerhet. Förvaltningen ser 

positivt på att staden tar fram övergripande riktlinjer för barnsäkerhet i 

stadens förskolor. Gemensamma riktlinjer ger förutsättningar för ett 

likvärdigt arbete med säkerhet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 11 januari 2018. 

Dnr 1.5.1.-019/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
 
Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Urban 

Rybrink (L), yrkade bifall till eget förslag till beslut.   

 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag.  
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Reservation  
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing tjänstgörande ersättarna Björn Wredberg, alla (M), 

ledamoten Urban Rybrink (L) tjänstgörande ersättaren Peter Backlund 

båda (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 

förslaget; 

”Att tillstyrka motionen 

Att därutöver anföra 
 

Staden har tagit fram ett förslag på riktlinjer för barnsäkerhet för 

Stockholms kommunala förskolor. Det är ett vällovligt initiativ. 

Säkerhet är viktigt för att föräldrar ska känna sig trygga att lämna sina 

barn på förskolan. Men, tyvärr når riktlinjerna inte så långt som de 

hade behövt göra och det finns en risk att en för låg lägstanivå läggs 

på exempelvis kraven på HLR för förskolans personal. Om olyckan 

väl är framme går det väldigt fort, då gäller det att ha övat praktiskt 

för att man ska veta vad som behöver göras. Osäkerhet leder tyvärr 

ofta till passivitet vilket gör att trygghet i sin egen kunskap kan hjälpa 

till att rädda liv, i detta fall ett litet barns liv. HLR-utbildning bör 

enligt många bedömare genomföras minst en gång per år.  
 

Centerpartiet har i kommunfullmäktige tidigare lagt en motion om att 

förbättra barnens säkerhet på förskolorna i Stockholms stad med krav 

på att förskolans personal obligatoriskt och regelbundet erbjuds HLR-

utbildning samt tränas i olycks- och riskhantering. Olycks- och 

krisberedskapsarbete kräver systematiskt och regelbundet arbete där 

både ledning och personal deltar.  
 

De nu föreslagna centrala riktlinjerna har en lägre ambitionsnivå än 

så, vilket får anses oroande och beklagligt. Det finns en klar risk att 

om de centrala riktlinjerna anger ett intervall om HLR vartannat år, så 

kommer detta också bli den nivå som stadsdelar och förskolor 

erbjuder sin personal att genomgå HLR-utbildning. Det finns då också 

en risk att en nyanställd person kan få vänta två år innan hen 

genomgår sin första HLR-utbildning. Det får inte anses säkert. 

Riktlinjerna hade behövt ha en lägstanivå på ett år samt att HLR ska 

erbjudas som en del av nyanställds personalintroduktion. En annan 

viktig aspekt är att det inte ska vara den enskilda förskolans ekonomi 

som avgör nivån på trygghet i förskolan och utbildning för 

personalen. Det hade varit önskvärt om riktlinjerna också hade 

innehållit förslag på att enskild förskola inte behöver välja mellan 

pedagogisk utveckling eller HLR-utbildning för sin personal.  
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Det är bra att riktlinjerna anger att handlingsplaner ska finnas för ett 

antal olika händelser men en aspekt som saknas är krav på övning av 

olycks- och händelsescenarierna. Grundläggande i all krishantering är 

att en handlingsplan i en pärm inte får stå oanvänd eller vara okänd 

för personalen. Det är viktigt att både personal och ledning 

regelbundet tränas och övas i olycks- och riskhantering utifrån olika 

möjliga scenarier. Krav på detta borde också ha funnits med i 

riktlinjerna. En annan aspekt är att det är bra om det finns en generell 

kunskap att hantera olika typer av händelser, olyckor och kriser, 

oavsett om dessa är i förväg definierade i en pärm eller inte. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C) Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut och reservation från (M),(L)  
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§ 26 
 
Stockholms stads program för alkohol- narkotika, 
dopnings- och tobakspolitiken – svar till kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 
 
 
Ärendet 
Förvaltningen ser positivt på förslaget till program för alkohol-, 

narkotika-, dopnings- och tobakspolitiken 2018-2021, förkortat 

ANDT. Programmet syftar till att lyfta fram utvecklingsområden för 

staden och verksamheterna i ANDT-relaterade frågor, med det 

övergripande målet att Stockholm ska vara en stad fri från narkotika 

och dopning, med minskade medicinska och sociala skador orsakade 

av alkohol samt med ett minskat tobaksbruk. Programmet består av 

sex långsiktiga mål, som följs av delmål och förslag till aktiviteter, 

samt indikatorer för programperioden 2018-2021 och följer de 

nationella och regionala målen. Förvaltningen lämnar några 

synpunkter på ansvarsfördelningen kring det dopningsförebyggande 

arbetet och på förslaget på hur 2 av indikatorerna ska mätas men anser 

i övrigt att programmet kommer att kunna bidra till likställighet i 

staden och ser positivt på att det integreras med övrigt förebyggande 

arbete i staden.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 februari 2018 

Dnr 1.5.1.-055/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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